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Introduktion 
 

Jacka - Juni - 2020 ställer sig frågande till modernitetens värderande och standardiserande 
efter siffror. Jackan konstrueras med den äldre måttenheten aln som baseras på den 
individuella kroppen istället för massproduktionens generella mått. Den blickar tillbaka på en 
dåtid från sin samtid utan att utesluta sin samhörighet med någon utav dem. Metoden som 
utvecklats under projektet kan användas för att producera andra klädesplagg. 
Jacka - Juni - 2020 är en första standardmodell producerad för hand, för att med enkelhet 
kunna reproduceras efter andra alnar. 

Parallellt med det textila arbetet pågår ett skrivande. I kursplanen för 
kandidatexamensuppsatsen står det att studenten ska “visa förmåga att beskriva och 
kontextualisera sitt gestaltande arbete: teoretiskt, historiskt och i relation till 
konsthantverksområdet”. I boken Det omätbaras renässans uppmärksammar  
Jonna Bornemark problematiken med att en aktivitet ofta ska kunna beskrivas med ord eller 
allra helst siffror på ett papper, för att kunna hävda sin kvalitet. Jonna Bornemark kallar 
fenomenet förpappring (Bornemark 2018:52). Den här uppsatsen skulle kunna ses som just 
en sådan förpappring av mina aktiviteter under vårens kandidatarbete. Om jag ser mitt arbete 
som design (vilket det är) skulle jag kunna hävda arbetets värde i en text där jag förklarar 
projektets funktion och presentera förmodade siffror för produktens efterfrågan och 
säljbarhet. Om jag istället väljer att betrakta det som ett konstnärligt arbete (vilket det också 
är) blir det genast svårare att formulera mig i siffror. Istället får jag i uppsatsen försöka 
spekulera i projektets mer svårmätbara kvaliteter med hjälp av ord, teckning och fotografi på 
papper. 

Enligt Bornemark är kvalitetshävdandet, som helst ska ske med siffror, ett exempel på 
samtidens bestämmande av vad som är värdefullt. Bornemark ifrågasätter detta genom att 
lyfta fram äldre tankesätt kring mätbarhet som skrevs ned innan industrialiseringen. 
Som textilhantverkare vill jag bidra till diskussionen genom att, också jag, använda metoder 
med äldre ursprung. Med metoderna producerar jag kläder som ska kontrastera till, men 
samtidigt passa in i min omgivning. När jag sen använder kläderna får de röra sig i sin 
omgivning. De får tillfälle att stå i relief till, och agera i, samtida situationer. 

Det vardagliga användandet av kläderna är en del av min kärnverksamhet. De upplevelser 
som uppstår i användandet går att ta vara på och återberätta. Lyckligtvis är det då jag tycker 
om att förpappra. Pennan och pappret följer med mig under hela min arbetsprocess. 
Processen kan se ut som följande: 
I mitt skissblock ritar jag upp olika rutsystem att kunna förhålla mig till när jag tecknar. 
Systemet gör det också enkelt att översätta teckningarna till andra situationer. Till exempel 
kan jag överföra en jacka från skissblocket till en vävstolssituation. När jag sen väver tyget 
till jackan försöker jag inte komma ifrån att det blir randigt och kantigt när trådar korsas, 
istället försöker jag förstärka de ränder jag ser i skissblocket. Randiga kläder kommer ut ur 
vävstolen och symaskinen. Sen går jag runt i en randig jacka och skissen överförs till fler 
situationer. Upplevelserna med jackan tycker jag om att skriva ner på randiga papper. Sen 
börjar allt om och när jag skissar på nästa plagg har jag nya rader med text i åtanke redan då. 
Jag har kommit underfund med att skrivandet, liksom tecknandet, tar sig in i och är en del av 
mitt textila skapande. Förpappring är därför också en del av min kärnverksamhet. 
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Snart är introduktionen till projektet slut och följande är en samling berättelser baserade på 
mina upplevelser under mitt arbete med Jacka - Juni - 2020. Ambitionen har varit att 
förpappra det här arbetet i samspel med mina textila aktiviteter. Uppsatsen är en samling 
papper jag arbetat med under projektet. För att du som läser inte ska tappa förtroendet för 
uppsatsen vill jag förbereda dig på att utsättas för berättelser utan någon direkt mätbar 
sanningshalt. Det är berättelser med mig och mina kläder som subjekt. Erfarenheter av 
situationerna vi uppsökt tillsammans återberättas av oss. Jag vill innan du börjar läsa, med 
Jonna Bornemarks ord, understryka att även dessa typer av undersökningar kan bära på 
oanade värden. 

Situationerna är ständigt annorlunda och låter sig inte fångas en gång för alla: det är 
just därför människan har [...] förmåga att förhålla sig till ett icke-vetande och till 
situationens unicitet. [...] Omdömet är det vanligaste ordet för en sådan förmåga idag, 
men det riskerar hela tiden att förväxlas med subjektivitet som reducerats till blott 
tyckande (Bornemark, 2018:61) 
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Göra kläder 
 

Jag klippte i en t-shirt tills det kändes som att den passade mig. Den blev kortare och 
när jag dansade med armarna över huvudet visade jag magen. I snåret igen och här 
och var stod killar och kissade. Jag drog av mig tröjan och la den så platt det gick i 
blåbärsriset. Klippte upp ett snitt i vardera ärm och dansade vidare utan att sy en enda 
söm. Det var då jag började göra kläder, som jag skulle använda när jag dansade till 
beat. Det var också då jag började fundera över hur det vore att dansa en vals men 
skulle istället väva tyget till en t-shirt. 

När jag gör kläder nu klipper jag inte längre bara med sax i t-shirts utan jag 

- väver i en vävstol med garner 
- färgar i en kastrull med växter 
- syr med en nål och tråd 

(Material) 

De här teknikerna är så gamla att det går att läsa om dem i gamla böcker. Så gamla böcker får 
jag inte bära med mig från ett bibliotek utan får sitta nere i arkivet och läsa. Vissa knarrar när 
jag öppnar dem. Ibland hittar jag en instruktion till hur jag kan väva ett visst tyg och ibland 
bara en teckning som ska föreställa tyget. När jag kommer upp ur arkivet och lämnar tillbaka 
boken till personen bakom disken minns jag vissa bilder och vissa meningar även fast boken 
återvänder ner i arkivet. Jag bär med mig teknikerna för att återanvända dem med min 
vävstol, kastrull och nål. 

Under en termin på Konstfack 2020 använde jag teknikerna jag läst om. Jag bar med mig 
dem från arkiven och trots att de var gamla blev de mina metoder för att göra kläder.  
Jag använde dem när vintern blev till vår, som den alltid blir. Då fortsatte jag att göra kläder 
och när jag 

- vävde ett tyg i februari 
- eller färgade det i mars 
- eller sydde i det i april 

kallade någon mig för traditionsbärare. Jag förstod inte riktigt vad personen menade men slog 
sen upp tradition för att gå vidare till att läsa under ordet traditionell. Där läste jag att ordet 
används “i konstnärliga och vetenskapliga sammanhang ofta om äldre (och inte längre 
gångbara) metoder el. riktningar” (Svenska Akademien 2012:3257). Konstfack är just ett sånt 
konstnärligt och vetenskapligt sammanhang. Konstfack är också mitt sammanhang och jag 
kände mig därför träffad av påståendet. När jag sen läste inom parantes, inte längre gångbara, 
hörde jag alla mina böcker knarra i biblioteket. Jag förstod att det var mina metoder de 
pratade om och att de siktade i min riktning. Att teknikerna jag använder är så gamla att de 
går att beskriva som traditionella och därför reduceras till att vara inte längre gångbara.  
Jag kände mig inte gångbar och gick därifrån.  

Satte i hörlurarna i öronen och drog jackluvan över huvudet så fort jag kom ut i kylan.  
Jag gick en promenad, såg säkert sur ut. Slog på en låt från Merit Hemmingsons album 
“Huvva! Svensk folkmusik på Beat” och promenaden blev bara runt huset (Hemmingson 
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1971). Vid skrivbordet igen och det är inte så enkelt tänkte jag när jag bläddrade snabbt 
baklänges till modern, i ordboken som fortfarande låg öppen. Där läste jag att modernt är det 
“som hänger samman med nutiden med vag gräns bakåt; ofta i fråga om tiden fr.o.m den 
industriella revolutionen” (Svenska Akademien 2012:1989). Eftertänksamt men bestämt 
skulle jag dra upp min sax ur fickan, där jag alltid bär med mig den, längs utsidan av mitt 
högra lår. 

- Klippte med min sax i maj. Jag klippte i allt jag producerat under våren. 
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Mötet med alnen 

 
Jag och Johanna gick till kyrkan som vi aldrig gör. Det var heller inte till “kyrkan” vi gick 
eftersom vi inte brukar gå dit, vi gick till en kyrka. Jag hade aldrig varit i den kyrkan tidigare. 
Bara korsat kyrkogården många gånger när jag varit på väg till något av alla kaféer eller barer 
som ligger bortom den. Där hade vi hittat en lunchrestaurang som hade två lediga platser. 
Hela tiden passerade folk förbi oss med sina stora skor på väg till den stol de hängt av sig 
sina vinterjackor på, där de skulle äta sina burritos. Förutom att maten var för stark så var 
taket lågt och stolarna lät verkligen starkt när folk ställde sig upp för att ta mer koriander. 
Vi sa ingenting till varandra under tiden vi åt. 

Vi slängde upp dörren och gick snabbt därifrån, tillbaka över kyrkogården. 
Vi uppmärksammade igen att här ligger Anna Lindh. Det är en stor och rund kyrka med 
portar åt olika håll. En av dem stod öppen och söndagsmässan hade avslutats för ett tag sen, 
ingen var kvar när vi kom in. Vi satte oss nästan längst fram i en av bänkarna. Vi satt nära 
varandra, men rörde inte varandra. Vi satt så länge, helt stilla. Stirrade rakt fram. Tills jag 
efter en stund vred mitt ansikte bara lite åt Johannas håll. Jag ville se var solen kom ifrån utan 
att hon skulle tro att jag tittade på henne för att redan vilja gå. Jag ville sitta kvar med nacken 
böjd bakåt, stirrandes på taket, tills jag fick ont och lät ansiktet falla ner åt vänster. Långt bort 
men fortfarande inomhus kunde jag se några äldre stå och samtala tyst. Den vänstra sidan av 
rummet var likadan som den andra men där kom det inte in någon sol genom fönstren.  
De höga stenväggarna stod tyst grå men ibland kunde jag höra en liten bit av samtalet studsa 
upp för dem, för att hamna hos mig. Jag återgick till att titta rakt fram men hörde att samtalet 
fortsatte. Jag blev förvånad när jag såg en blomma ståendes i en glasvas med lite vatten 
placerad i högra änden av ett bord jag antog var altaret. Jag hade inte lagt märke till blomman 
senast jag tittade rakt fram, kanske för att den var liten, men nu sken solen fint i blommans 
rosa färg. Jag granskade bordet närmre och hittade ett föremål också i andra änden. De var de 
enda sakerna som fanns på altaret den dagen, en levande blomma och ett levande ljus. 
Båda döende och inte ens en bok låg emellan såg vi när både jag och Johanna dragits fram till 
bordet. Vårt tysta samtal studsade upp för väggarna och nuddade taket. Vi fick mycket att 
prata om och ibland nådde samtalet ner igen till oss. 
   – Allt det här, sa någon av oss, gjorde en rörelse med armen mot rummet och fortsatte: 
   – För det här, och tittade på föremålen. 

Vi log båda två och gick sen en långsam promenad där inne. Jag hade blivit varm och låtit 
min vinterjacka glida ner på underarmarna. Vi hittade en ritning av byggnaden inramad och 
upphängd i ett hörn. Planlösningen var symmetriskt ritad, och jag kunde inte bestämma mig 
för om det var som en cirkel eller en kvadrat. Med stora portar i varje väderstreck utom i öst 
där bordet stod. I sidorna av ritningen fanns axlar, som långa linjaler. De linjalerna var 
uppdelade i mindre delar som linjaler brukar vara. Men där det skulle stå antal meter, där stod 
det alnar. Johanna berättade att en aln skulle vara längden av en underarm när det användes 
som måttenhet förr i tiden.  

Jag kände hur mina underarmar blev varma där min jacka stängde dem inne, och det var då 
jag skulle gå ut ur en rund och kantig byggnad för att göra ett nytt måttband att ersätta mitt 
gamla med. 



   
 

  6 
 

Det nya måttbandet 
 

Jag springer upp för trappan, ut ur arkivet. Jag har en bok i handen och i den boken har jag 
läst om en annan bok. Sätter mig på en kontorsstol som rullar vidare av farten jag har och jag 
tar tag i datorbordet med båda händerna för att dra mig tillbaks. “Mått och vigt i Sverige” 
skriver jag och får en träff. Gamla samlingen finns den i och jag går fram till disken och 
försöker lugna mig på vägen. Jag frågar var jag hittar den gamla samlingen. Och jag får vänta 
vid disken medan bibliotekarien först hämtar en nyckel för att sen försvinna ner i arkivet.  
Jag hinner börja mäta min överarm med min underarm och konstatera att den ena verkar 
kortare än den andra innan han kommer upp igen och lägger boken på disken. Jag slår upp 
den på ett bord nära disken och sitter där tills klockan blir fem. Bibliotekarien kommer fram 
till bordet för att säga att de stänger nu och de behöver ha tillbaka boken. 

Jag lägger upp min arm på bordet och pekar med pekfingret så rakt jag bara kan. Jag tar fram 
mitt måttband med den andra armen och börjar mäta. Mellan armbågen och pekfingrets spets 
får det plats precis 47 centimeter. Det gör jag eftersom jag läst att: 

Aln, en måttbestämning, som ända till metersystemets införande varit i bruk hos de 
flesta indo-europeiska folk [...] (fornnord. alin betydde längden från armbågen till 
spetsen af långfingret). Äfven det redskap, alnmåttet, med hvilken denna längd mättes, 
kallades aln. (Meijer 1904:686) 

Ett tag senare står jag med alnmåttet framför mig, mitt eget alnmått. Jag sträcker ut det på 
bordet framför mig för att kunna se hela sträckan samtidigt. Bandet består av tre ihopsydda 
delar. En del är alltså en aln. Jag läste igår att de tre alnarna tillsammans skulle utgöra en 
famn. Därför viker jag hela måttbandet på mitten och tänker att där är en halv famn. Sen 
viker jag ut det och går närmare för att titta på bara en av de tre alnarna. Jag viker den på 
mitten och minns att jag då får en fot. När jag sen viker foten på mitten har jag en kvart. Jag 
står och tittar på de olika viken en stund och försöker glömma att de alldeles nyss varit 
centimeter. Jag hänger det nya måttbandet runt halsen där det brukar hänga ett måttband.  
Mitt gamla lägger jag i en låda, jag stänger till. 
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Jag bär måttbandet runt halsen hela dagen när jag arbetar. Jag använder det för att rita upp de 
delar som ska sys ihop till mina kläder. Jag viker det på olika sätt och centimetrarna i en 
jacka jag ritar om blir till alnar, fot och kvartingar. Jag går till symaskinen och när jag tar på 
mig den nya jackan skiljer den sig lite från den förra. Jag snurrar runt framför spegeln som 
jag brukar och får mycket att fundera över den här gången. Så kommer jag på att jag behöver 
gå. Jag hänger av mig jackan på stolsryggen vid mitt skrivbord men behåller måttbandet runt 
halsen när jag tar på mig min dunjacka. Tar tunnelbanan och bussen och sen en buss till.  
På den sista bussen tar jag fram mobilen och repeterar varför jag är på väg hit. Öppnar en 
pdf-fil som innehåller en inscanning jag gjorde på biblioteket igår. Zoomar in för att läsa den 
lilla texten:  

På riksdagen i Norrköping 1604 uppdrogs åt Karl den IX att “rätta” alla slags mått, mål 
och vikt [...] och edsvurna smeder tillsättas i alla städer för att förfärdiga alnmåttet. 
(Meijer 1904:687) 

Jag går av bussen och drar luvan över huvudet för att inte bli blöt. Ljuset från min mobil bryts 
i olika färger genom regndropparna på skärmen när jag blir ståendes och fortsätter läsa: 

Emmellertid hade Karl IX redan före 1605 låtit göra en aln [...] och fästa den å dörren 
till Stockholms rådhus. (Meijer 1904:687) 

Jag gör en skärmdump och döper den till “rätta alnen” innan jag går runt hörnet till rådhuset. 

På kvällen står jag och väntar på torget. Jag har köpt en vegetarisk korv. En bekant som ska 
gå och dricka folköl stannar till och pratar lite. Vi ska på konsert säger jag och snart dyker 
Fabian och Felicia upp. Vi går in på Stage. Jag äter upp korven medan jag håller ett bord, och 
de andra köper öl. Vi pratar om konserten vi ska på medan de andra dyker upp en efter en. 

Theo frågar vad vi gjort idag och tittar runt på alla innan han förstår att det är en för bred 
fråga och riktar den mer mot mig. Jag berättar att idag letade jag omkring vid Rådhuset efter 
ett alnmått och fortsätter att berätta om armbågen och pekfingret. Att jag jämfört 
Stockholmsalnen med min egen aln, med hjälp av mitt måttband som hängt och fortfarande 
hänger runt halsen när jag berättar. Jag berättar varför jag först granskat Rådhusets dörr 
noggrant utan att hitta vad jag letade efter. Hur jag först tvekat lite men hur upprördheten sen 
tog över och lät mig knuffa upp dörren med båda händerna. På dörren till varje stads rådhus 
ska det sitta en aln, och om inte staden har ett rådhus får man se till att fästa den på kyrkans 
port. Var ska vi annars rita av vår aln, undrade jag när jag gick fram till personen i 
receptionen och frågade efter Stockholmsalnen. Personen hade förstås annat att göra och jag 
fick vänta en stund vid sidan av disken. Såg folk passera fram och tillbaks till sina olika mål, 
saker och ting inne i rättssalarna. De påminde om att det finns mer aktuella grejer att ägna sig 
åt idag. Min jacka var blöt och tung. Mitt måttband hade också blivit fuktigt, och lite skamset, 
när jag mätte det gamla alnmåttet med mitt eget. Eller egentligen inte mätte, bara jämförde. 
Jag drog ett streck med min skräddarkrita på mitt måttband för att komma ihåg längden av 
alnmåttet från 1605. 

Ingen av oss på Stage har i närheten så lång aln som Stockholmsalnen när vi sen skickar 
måttbandet runt barbordet. Alla hamnar istället i närheten av strecket som stämmer överens 
med min underarm. Vi säger att Karl IX verkligen tog i när han rättade alnen och Theo tar 
fram sin mobil. Där han ser det svarta strecket genom kameran, där sätter han ut en punkt på 
skärmen och scannar långsamt sträckan ut. 0,5934 m står det på skärmen och tydligen är det 
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väldigt långt för att vara en underarm. Jag berättar att jag varit glad, när jag gick ifrån 
rådhuset tidigare, att alnen inte längre satt på dörren. Efter besöket vill jag inte längre ha en 
aln att rita av. Jag berättar att jag därför inte ska sätta upp någon ny aln där för någon att rätta 
sig efter. Jag vill bara använda min egen aln, för att göra kläder.  

Snart går vi på konsert och på skoj mäter folk upp bardisken i alnar och öl i fot. Vi lyssnar 
tillsammans när J-dog Svensson spelar elektrisk bas och sjunger märkliga melodier där jag 
ibland tycker mig höra svenska folktoner. Jag vänder mig till Fabian. 
   – Jag känner mig inspirerad, säger jag och fortsätter: 
   – Jag vill inte rätta alnen utan snarare tvärtom, att alla ska använda sin egen, ty “Huru lång 
medeltidens alin varit, är icke kändt och torde aldrig blifva det säkert. Man kan icke ens 
antaga, att det funnits en enda för vårt land lika lång aln [...]” (Falkman 1884:88). Det är fint 
att J-dog sjunger på gamla melodier. Det låter annorlunda i jämförelse med hur det brukar 
låta när vi går på konsert. 
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Material 
 

Det är lördag och jag ligger först på sidan i sängen med mobilen i handen och tittar på 
Netflix. Sen vänder jag mig om mot tv:n och tittar på Netflix. Jag väntar på att jag måste 
skriva. Under tiden slår jag på ett favoritavsnitt. På Caffè Sicilia gör Corrado Assenza 
granitas och varje morgon sitter folk på uteserveringen och doppar en bullformad bakelse i 
dem. Granitan är en isig glass som måste smaka mycket mandel. Han är mån om att mandeln 
ska komma från rätt plats, i närheten av bageriet. 

Man kan vara snabb med att skippa traditioner och ersätta dem med något annat. Men 
jag kan inte det. Jag har djupa rötter här på sicilien. [...] Ett spektakulärt landskap som 
ger världens bästa ingredienser. Det inspirerar mig att skapa med det naturen ger. Att 
förstå vad som är gott och kan förvandlas till mat. Det är så ett recept blir till. (Netflix: 
Chef’s table) 

Plötsligt står jag upp i köket och har plockat ner alla ingredienser som behövs, ner på 
köksbordet, högt upp ifrån hyllan. Det är bakpulver och bikarbonat så att den ska svälla 
mycket och smör och vaniljsockret jag har fått av Johan i födelsedagspresent. Har i lite av 
kardemumman jag fick också för den är jättegod och det kommer mjöl på tangentbordet.  
Jag borde skriva på det men slår bara ihop datorn och slänger iväg den på sängen istället.  
Jag rör ihop smöret och sockret poröst och har i vaniljsockret där också. Blandar allt torrt och 
sen i med det med smöret. Lite kaffe i smeten och häller sen allt i formen jag smörat och 
bröat med kokos, inte för att det stämde med receptet utan för det var kokos vi hade hemma i 
köket idag. Jag stänger ugnsluckan och vänder mig mot köksbordet där det är ganska stökigt 
nu. Jag kryper ner i sängen intill min dator istället och börjar skriva på de mjöliga 
tangenterna. 

Jag blickar tillbaka på det jag skrivit i början av texten. Läser hur jag klippt i en t-shirt och 
efter det börjat väva med garner. Jag gör en anteckning för mig själv, inom parantes, där jag 
poängterar att jag då började använda mig mer av material istället för att klippa i färdiga 
materiel. Jag markerar e:et i materiel med svart, för att förtydliga skillnaden mellan de två 
orden men istället blir det bara mer otydligt. Det ser kul ut och jag behåller det så eftersom 
jag själv förstår. Jag lägger lite tid på att förtydliga min tanke med hjälp av en jämförelse 
mellan de två orden som jag hittat i min ordbok: 

De snarlika orden material och materiel betyder inte riktigt samma sak. Materiel 
betecknar något färdigt, t.ex. en samling redskap (materielrum). Material betecknar 
egentligen beståndsdelar som t.ex. måste sättas ihop för att något användbart ska uppstå 
(material till en pappersdrake, material till en artikel). Skillnaden är dock kanske i 
subtilaste laget, och det har framförts rekommendationer om att ge upp den. (Svensk 
Ordbok 2009:1924) 

Det doftar kaka nu och hela rummet fylls av sol. Ihop med ugnen har lägenheten blivit varm 
och jag sträcker mig för att öppna fönstret intill sängen. Därifrån får jag en glimt av kakan 
som redan rest sig en bit över kanten på formen och börjat likna en kork som sticker upp ur 
en flaska prosecco, precis som en italiensk Baba ska göra. Men den är inte klar och jag lägger 
mig ner igen och ställer datorn på magen. Det fläktar kallt från fönstret och jag drar upp 
påslakanet längre upp över min nakna överkropp. Jag fortsätter fundera över kakan och 
bakning i allmänhet. Jag tycker om att baka. Att använda olika ingredienser och hålla mig till 
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recept för att sen kunna bryta mot dem. Jag minns hur jag några gånger kallat kläder jag gjort 
för bakverk. Jag hejdar mig från att skriva att det är exakt så jag förhåller mig till textil och 
skriver att jag kan uppleva vissa likheter med bakning. Jag kombinerar olika material, ofta 
lin, ull och trä som vuxit i naturen och som har en lång tradition av användning i mitt Sicilien, 
Stockholm. Assenza berättar om ett recept han arbetat fram till en bakelse som nu heter “Vår 
mark”. Receptet ska framhäva den smak som finns i just de Sicilianska mandlarna och många 
har förstått värdet i de lokala och traditionella mandlarna, efter att de smakat på hans bakelse. 
Han påstår att det har lett till att en viss mandel faktiskt överlevt industrialiseringen och att en 
tradition lever vidare med mandlarna. 

Att Assenza på Caffè Sicilia ägnar så mycket tid med materialet inspirerar mig. Jag känner 
kanske störst anknytning till honom som textil hantverkare när jag färgar med växter. 
Jag plockar blåbärsris på en ö mitt i stan, där jag kommit på att det växer bra eftersom unga 
människor kissar där på sommaren. Jag hänger de lika stora buketterna på tork i taket för att 
inte behöva använda allt på en gång. Sen tar jag några små buketter och kokar ur pigmentet. 
Om jag gör allt rätt blir mina textilier rosa när jag sen doppar dem i färgbadet. Jag känner 
plötsligt också tillhörighet till personen som avtecknad står och genomför samma procedur 
som jag, i en gammal husmorsbok där jag precis följt ett recept. Jag tror mig känna 
tillhörighet genom en tradition. Jag vill gå till grunden med allt. Som Assenza vill jag göra 
allt från scratch genom att arbeta med råvaror. Mjölet blir kanske ullfibrerna jag kardar, och 
mandeln blir kanske blåbärsriset jag kokar. I vilket fall använder vi båda material. 
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Materiel 
 

Jag vaknar nästa morgon och kollar på Netflix. Grandmaster Flash berättar hur han letade i 
containrar efter förstärkare, skivspelare och receivrar, som används för att spela upp 
vinylskivor. Han behövde sätta ihop olika spelare för att få dem att fungera och han lärde sig 
att påverka hur ljudet blev. Plötsligt står Grandmaster Flash i ett kök iförd en sporttröja med 
vita ränder löpandes ner för armarna mot händerna. Händerna hanterar två skivspelare och 
massor av spakar. Han är mycket yngre än i intervjun. Han vänder sig med ryggen mot 
spelaren vid ett tillfälle och använder en spak utan att titta, och står då vänd mot kökets spis 
istället. Jag minns att jag tyckte om hans rörelser första gången jag såg klippet. Det liknar en 
dans när han sen vänder sig tillbaks mot skivspelaren igen. Jag tänker att det är nog bara en 
av anledningarna till att jag söker efter klippet på Youtube hela tiden. Han blandar ihop 
låtarna från de två olika skivorna. Jag ligger fortfarande under mina lakan och kommer ihåg 
rätt när jag minns att Grandmaster Flash vann Polarpriset i somras. Jag läser i ingressen till en 
artikel:  

Under 1970-talet utvecklande han en banbrytande metod för att använda skivspelare 
som instrument. (Svt: Kulturnyheterna) 

På tv:n är han äldre igen och förklarar hur han ritade med en krita på skivorna för att utveckla 
just den metoden jag läser om i artikeln. Jag tänker att det inte bara visade på ett nytt 
förhållningsätt till skivspelaren utan också till skivorna. Att han hanterade en vinyl som innan 
dess betraktats som ett färdigt materiel, som material när han satte fingret på skivan och 
började snurra skivan baklänges för att sen släppa den igen. Han fick kontroll över skivan och 
började skapa beats. Så hanterades inte skivor innan Grandmaster Flash. Han beskriver 
reaktionen han fick från sin omgivning och hur den fick honom att fortsätta sitt annorlunda 
beteende med skivorna:  

[T]abugrejen var att man inte fick röra vinylen. Folk kommer att hata dig, du kommer 
att förstöra skivorna. Jag bestämde att det här var det enda sättet att göra det på. 
(Netflix: Hip-hop evolution) 

Det finns också ett filmklipp i artikeln och jag tittar på den intervjun samtidigt som den första 
fortsätter rulla på tvn, i bakgrunden. Jag försöker hålla fokus på båda men slukas av den i 
mobilen: 

Det är nästan som att laga en viss maträtt. Vi kan ta lite vitlök och lite sockerrör, lite 
vaniljmjölk och svenska och australiska kryddor och lägga allt i en gryta. [...] Det är 
såhär man hör det nu. (Svt: Kulturnyheterna) 

Jag förstår att Grandmaster Flash också bakar som jag. Att det kan fungerar att köpa eller 
hitta en kaka och sen dela den med händerna. Sättet man delar den på är också en del i 
bakandet. Vi båda använder oss av materiel som material. Det har jag insett genom att klippa 
med en sax i redan fungerande kläder och påslakan jag hittar i grovsoprummet. Klippen med 
sina fransande kanter är scratchen när skivan snurras baklänges innan beatet börjar om. 
Det är ett vårdslöst användande av material och dessutom materiel. Vi letar i soprummen och 
använder det användbara. Det är hemgjort med enkla tekniker som ger stor effekt. 
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Samtidigt gillar jag att hålla på med ingredienser som bagaren Assenza. Jag älskade den 
långsamma processen och traditionerna som låg bakom dem men när jag sen tittade på 
kläderna jag producerat med alla garner och varsamt lagda sömmar saknade jag ändå de där 
klippen. Det enda sättet att göra det på blev att också börja klippa i det jag vävt och färgat. 
När jag klipper i det vävda syns fransarna ännu tydligare än vanligt och det ser lustigt ut, på 
ett bra sätt tycker jag. Om mina kläder verkligen vore bakelser hade jag nog delat dem med 
händerna. Jag fantiserar kring hur det vore om Assenza tog på sig en jacka som jag doppat i 
blåbärsris plockad i mitt Stockholm: han är på besök bara över helgen. Han drar handen över 
det vävda och lite senare upptäcker han en kant som fransar sig när han pillar på den. 
   – Det är såhär det smakar nu, skulle han kanske då säga. 

Jag ler lite åt mina fantasier. Lämnar ens Assenza någonsin Sicilien? Större chans hade det ju 
varit att Grandmaster Flash dök upp här. Han reser runt världen mest hela tiden tydligen, och 
håller föreläsningar om den där metoden. Inte så konstigt att många vill lyssna för den har ju 
lagt grunden till typ all modern musik. Han hade nog inte haft något emot att vissa jackor är 
doppade i avocado för att göra dem rosa. Det är ju oftast avocado vi har hemma i köket idag, 
trots att de växer långt här ifrån, och kärnorna slängs ju ändå bara i soprummet. Jag letar upp 
videon med Grandmaster Flash i köket igen (Youtube: Grandmaster flash - Wildstyle). 
Vi låter oss inte kontrolleras av pengar utan det vi gör går att utföra med ganska lite resurser 
och mycket lust, tänker jag när jag klickar på videon. Det klipps in bilder med folk som 
dansar till musiken han spelar. Apropå resurser fortsätter jag tänka att det enda dansarna 
egentligen behöver för att kunna göra det de gör är golvet. Det slår mig att de alltid har 
tillgång till materialet de arbetar med: kroppen och golvet. De behöver inte anpassa sig efter 
tillgångar och istället bara dansa på golvet de står på, när de har lust. Med sin tillgänglighet 
blir dans demokratiskt, och vackert tänker jag. Kanske borde jag arbeta mer med mina kläder 
rakt på golvet i hopp om att mitt textila arbete ska utvecklas mer till en dans. 

Jag återgår till att tyda inledningen jag skrivit: T-shirten jag klippte i fungerade såklart redan 
som t-shirt. Den var inte trasig när jag hittade den i grovsoprummet utan den hade till och 
med prislappen kvar. Den var hel och behövde inte lagas någonstans. Ändå hade den slängts 
och jag minns att jag funderade på om det hade kunnat vara för att den var så stor som den 
kastats. Jag tog på mig den trots att den var för stor. Tryckte ner min andra t-shirt i min 
ryggsäck och gick ut i kvällen. Det var i den ryggsäcken och den kvällen jag också bar med 
mig en sax. 
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Material 
 

Jag kryper omkring på ett tyg jag lagt ut på golvet. Ritar upp streck med min krita där jag 
planerar att lägga sömmar för att tyget ska bli till en jacka. Jag har tagit av mig skorna så 
tyget inte ska bli för smutsigt. De står med skosnörena uppknutna och jag ser dem i ögonvrån 
när jag arbetar. Det känns som att de stirrar på mig. Jag slutar arbeta och stirrar tillbaks.  
Jag rullar över på rygg för att få fram mobilen ur fickan. Tar upp en flik och söker på olika 
skor jag tycker om. Hittar ett par träskor som ser hemgjorda ut. Blir liggandes och tittar på 
bilderna länge. Sen blundar jag en stund: 

Rasken är en soldat och han bor på sitt soldattorp. På helgerna bjuder han in folk till torpet 
och de dansar på det mörka trägolvet. När vi befinner oss inne i torpet hör vi dragspelet och 
fiolen, som är de enda instrumenten. De som dansar ser vi i ett flimrigt sken från levande ljus. 
Mitt i en dans trampar hon snett och jag följer med ut. Vi sitter en bit från huset, på en sten i 
mörkret. Härifrån hörs varken dragspel eller fiol. Det enda vi hör är träskorna som slår mot 
golvet. Ett dovt buller som ändå går att hitta ett mönster i, när de gör samma rörelser om och 
om igen. Vi sitter tysta en stund och börjar gunga på våra huvuden tillsammans. Vi nickar 
tungt fram och tillbaks. 
   – När saker går fel, går fel med dig. Gör det ont i mig, säger jag i takt till våra nickar. 
Hon fortsätter bara nicka. Efter en stund svarar hon mig: 
   – “Jag är en naturkraft. Jag borde brukas.“ (Imam 2016). 
Vi går mot huset igen och vi förstår att beat inte är något nytt. 

Jag öppnar ögonen igen efter att ha försvunnit i den där nyfikenheten som väckts över 
bilderna av ett par gamla allmoge-träskor. Arkivbilderna är ofta tagna från olika vinklar, mot 
en grå bakgrund och jämnt ljussatt. Till och med en bild av undersidan eller baksidan av alla 
föremål. Jag minns att jag tog med mig nyfikenheten in på auktionsverkens hemsidor och där 
tittar jag nu på sulan av ett par gamla träskor. Här är de ännu bättre på att dokumentera. 
Dessutom närbilder på slitaget. Slitaget är ledtrådar och de tillåter mig att fantisera kring 
användningen av föremålen. Jag får upp bilder i huvudet, av personer som använt dem och 
ibland är jag också där. Inte mot grått utan i en annan miljö, som bara går att se när du 
blundar och allt är svart. I det svarta testar jag att rita upp olika situationer och i mitten av 
undersökningen placerar jag träskorna. Jag börjar skissa lite med en vit krita runt omkring. 
Jag känner igen mitt sökande i ett skrivblock i skolan, när jag var liten. Tittade upp mot 
läraren som visade exempel på svarta tavlan. Tittade ner i mitt block och där såg det 
självklart annorlunda ut. På en rad hade jag ritat en bit prinsesstårta jag ätit i helgen. 
Läraren såg att den varit god. Sen fick jag försöka skriva prinsesstårta i skrivstil och det gick 
ganska bra. Nu är det jag som är min egen lärare vid min egen svarta tavla. Jag försöker lära 
mig något. 

Forskaren Leslie Rech Penn deltar i språkundervisning för barn där teckningen inte bara är en 
uppmuntrande del av undervisningen utan en nödvändig del av processen för inlärning. 
Penn förespråkar att aktiviteter som ska resultera i lärande bör bestå av teckning och andra 
konstnärliga utövanden, tillsammans med de mer språkbaserade metoderna. Under projektet 
använder sig Penn av metoden Diffractive Analysis som tillåter Penn att, i klassrummet, se 
den mångfald av mönster som uppstår när “[...] barn, kritor, papper, klassrummet, och så 
vidare, möts och materialiserar” (Penn 2019:105, min översättning). 
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Penn nämner Karen Barad, doktor i teoretisk fysik, och personen bakom begreppet  
Intra-aktion som ligger till grund för Diffractive Analysis. Enligt Penn skulle Barad se på 
situationerna i klassrummen som sådana intra-aktioner: “[M]ateriella, planlöst diskursiva och 
framväxande händelser utan redan existerande egenskaper” (Penn 2019:105). Penn menar att 
vi bör befinna oss, och vara lyhörda, i sådana situationer. Då skulle vi kunna skönja mönster 
som kan producera oanade kunskaper. 

Jag hittar en video som sammanfattar vad Intra-aktion egentligen är (Youtube: What is Intra-
Action?). Den förklarar att varje föremål har en agens, vilket betyder att de har en förmåga att 
agera. Det är den förmågan som aktion antyder. Allt vanligare är att se det som att föremål 
inter-agerar med varandra utifrån sina individuella agenser men Barad menar att föremål 
intra-agerar utan att ha några egna förmågor att agera. Först när föremål sätts i relation till 
varandra framträder agenser. Det är just sådana intra-aktioner som hela tiden får mig att tänka 
att allt är en dans, där material rör sig i relation till varandra. Jag förstår att jag började göra 
kläder för att de är en typ av föremål som utsätts för många möten. Först möter de en kropp 
och sen en omgivning. De materialiserar ständigt genom intra-aktioner. 

Jag vill se det som att även mina textila materialiseringar uppstår genom intra-aktioner. 
När jag arbetar agerar materialen lika mycket som jag. Jag försöker få materialen att göra 
som jag vill och hela tiden blir det ett mellanting mellan vad jag vill, och vad textilen vill. 
Jag har inte den självklara huvudrollen i mitt skapande, utan ett par träskor, och materialen de 
består av, kan vara subjekt och skapare. Det är därför jag blir glatt överraskad när en samtida 
svensk ordbok antyder att skillnaden mellan material och materiel kan börja ges upp (se s.11). 
En ordbok som bevakar och bestämmer språket, för en samtid som annars älskar att 
kategorisera, påstår att vi kan börja definiera även ett verktyg som material. Det gör steget 
kortare för mig att börja definiera även mig själv som omformbart material, materiel eller 
någonting däremellan. 

Dessa teorier knyter alltså an till mitt eget projekt. Jag formulerade projektbeskrivningen med 
hjälp av Jonna Bornemark poängterande av varje situations unika egenskaper. Nu har jag fått 
hjälp av fler personer i mitt sökande efter svårplanerade situationer (se syfte) och oanad 
kunskap (se mål). Jag har fått lite hjälp i den röran som uppstår när man sysslar med 
kunskapsbildning som inte kan beräknas utan snarare är materiell, planlöst diskursiv och 
framväxande. Jag återgår till mitt arbete på golvet. 

Jag köpte aldrig träskorna på auktionsverkets allmoge-sida utan spenderade istället min tid 
med att fundera över den tid de befunnit sig i. Jag ritade upp situationer och lät dem omge 
skorna. Jag blundade och testade. I boken Kläderna gör upplänningen sammanställer Håkan 
Liby information med anknytning till gamla kläder från Uppland (Liby:1997). Bilder och 
texter som ska ge mer information om klädernas samtid. Jag använder den informationen och 
tycker mig ha ännu längre samtal med folk i mina fantasier. Jag får glimtar av hur de beter sig 
och tänker, och skriver ner dem på min svarta tavla med träskorna i mitten. Men snart avtar 
fantasierna. Jag fortsätter läsa i jakt på något mer när Liby nämner den mer konkreta 
information om material, teknik, färg och form som går att utläsa i ett klädesplagg. 
Som textilhantverkare tänker jag direkt att det går att reproducera de gamla kläderna. Efter att 
jag fantiserat kring ett par gamla träskor på ett fotografi föll det sig därför naturligt att 
producera ett par egna, för att kunna använda dem i min samtid. Genom att reproducera 
föremålens grundläggande egenskaper och funktioner skulle de kunna göra ett besök i nya 
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sammanhang. Nytt och gammalt kan mötas. På så vis skulle jag kunna komma åt gamla 
beteenden och tänkanden som annars är så svåra att gissa sig fram till. Nygamla beteenden 
borde komma som en naturkraft, när föremålen brukas.  

Från bilden behöver träskorna vissa förändringar för att passa in. Men snart kan jag använda 
dem i min vardag. Det är inte längre bara jag som ritar upp scenarion i fantasin, utan det är 
träskorna i sin samtida omgivning. Folk tittar på oss och jag är lyhörd när de agerar med 
träskorna. Jag försöker urskilja kritstreck på min inte längre lika svarta tavla. 

Många är intresserade av träskorna, och en man har dessutom lust att prata med mig om dem. 
När han frågar berättar jag att de är gjorda av lind, lin och ull. Att jag för hand vävt tyget som 
håller fast foten på träsulan. Jag har vävt ett gammalt folkligt mönster som heter gåsöga. 
Det är ett mönster som uppstått och vävts i massor av kulturer men för mig är gåsöga svensk 
folktextil. En tant som hette Monalis vävde en väska åt mig i gåsöga. Jag bär fortfarande runt 
på den och jag tycker det är fint. 
   – Imorse när jag vävde gåsöga fick jag umgås lite med Monalis, med fåren i hagen utanför 
hennes hus och jag flätade in dem mellan trådar av ljust guldigt skimrande lin. Precis som 
Monalis tyckte om använder jag ofärgade garner när jag väver gåsöga. 

Jag gestikulerar hur jag kastat in några trådar i väven och slår med bommen, så det hörs i hela 
tunnelbanevagnen. Jag ser att fler resenärer har börjat lyssna på vårt samtal, när jag tittar upp 
från min vävstol som inte finns. De ser intresserade ut men det är bara mannen jag började 
prata med som är helt med. Kanske har de andra inte samma relation till just ull och lin som 
jag har. Jag vänder mig till dem utan att stänga mannen ute: 
   – Om vi är sluga går det göra träskor i vilket material vi vill. Hittade ett påslakan och en 
stor sacco-säck i grovsoprummet häromdan, och trä har jag redan gott om, så jag kan göra 
flera par nu, berättar jag och de jag pratar med ser genast intresserade ut. 
Jag fortsätter med att bjuda in till dans på ett svartmålat trägolv, i ett gammalt soldattorp. 

Det finns träskor till alla som vill komma. Vi gör samma rörelser om och om igen, i takt till 
musiken. Vi rör oss planlöst men lyhört, på den svarta tavlan. Ibland tycker vi att vi beter oss 
på oanade sätt när vi rör oss i träskorna. Vi brukar träskorna men träskorna brukar också oss. 
Ett par är för stora och någon halkar efter, vi andra hakar på. Utanför huset sitter någon på en 
sten och spottar rim till släpande beats. Vi har kul tillsammans, träskorna och vi. Vi är alla 
material i undersökningen. 
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Slöjd 
 

Under våren 2020 pågår en debatt om skolämnet slöjd. I Svt:s satirprogram Svenska nyheter 
startas en hatkampanj mot slöjdämnet (Svt: Svenska Nyheter). Programmet förklarar slöjd 
som en lyxprodukt. Påståendet väcker reaktioner och satir-komikern Kristoffer Appelquist 
bjuds in till Sveriges Radio för att förklara resonemangets allvar som en ekonomisk 
problematik. Skolors pengar kanske bör läggas på språkundervisning istället för lyxämnet 
slöjd, när det är i språkämnena barnen visar bristande resultat. Många av de motreaktioner 
satir-programmet fått kommer från slöjdlärare som menar annorlunda. Inbjuden till samtalet 
är också Konstfacks rektor Maria Lantz som försvarar slöjdämnet: 

– Det här (slöjd) är fundamentalt för inlärning, och faktiskt också att utveckla sin 
hjärna. Då tror inte jag längre att vi pratar om lyx utan vi pratar faktiskt om att det är 
applicerad matte, materialkunskap, du lär dig bli en bättre konsument, det handlar om 
hållbarhetsfrågor. Det här är väldigt viktiga saker idag. 
   – Det är en fråga som inte är helt enkel tänker jag. Det är ingen slump. Det är ingen 
som skulle ta dig på allvar om du skulle vilja byta ut SFI, alltså svenska för 
invandrare, mot slöjd för invandrare. För det ena kommer ju först och det andra 
kommer ju sen, säger Appelquist. 
   – Och vet du vad, nu när man tittar på vem som lär sig språk snabbast, och på vilket 
sätt, så visar det sig att om man samtidigt gör någonting med händerna, typ lagar mat, 
och börjar benämna det man tar på och det man tittar på, det man upplever med alla 
sina sinnen, då lär man sig språk snabbare, säger Lantz. (SR: Morgonpasset i P3 - 
Gästen) 

Samtalet avslutas med att fokusera kring den logotyp som Appelquists satiriska hatkampanj 
använde. I en hand som signalerar stopp står det skrivet “Slöjd? Nej tack, jag är nöjd”. 
Handen saknar dessutom ett finger. Appelqvist skojar om att många slöjdlärare blivit av med 
ett finger när de slöjdat. Han berättar att det kommit en motsånds-logotyp där fingret är påsytt 
av syslöjdsläraren. Där slöjdarna funnit en materiell lösning på problemet de mött. 

   – På så sätt så blir ju slöjden som ett nollsummespel inom sitt eget system, säger 
Appelqvist. (SR: Morgonpasset i P3 - Gästen) 

Lantz påpekar att slöjdlärarna nu har en chans att skärpa till sig lite, som i ingreppet på den 
här logotypen. 

Diskussionen i radio får mig att dra ut boken Konsthantverk i Sverige del 1 ur min bokhylla. 
Där Otto von Busch belyser hantverkets potential att finna lösningar, när det stöter på 
problem även utanför sitt eget system. Busch ger uppdyrkade lås som ett exempel på hur 
handens rörelser kringgår det system som annars kräver en nyckel för att ha kontroll över: 

På så vis är handens arbete ett sätt att återta kontrollen över ett system, att inte låta sig 
underordnas vare sig material, teknik eller teknologiska system. Ett system manipuleras 
ständigt av alla involverade parter och hantverket äger potential att återuppfinna sig 
självt i varje moment. Sett ur detta perspektiv är hantverket inte en förlorare i kampen 
mot modernismen eller industrialismen [...] hantverket är modernismens ofrånkomliga 
följeslagare (Busch 2015:168) 
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I texten ger Busch datahackers som ett ännu mer samtida exempel på hantverkare som 
manipulerar system, men drar också paralleller till gamla aktiviteten slöjd med ursprung i 
ordet slög: 

Att vara “slög” innebär inte bara att vara konstfärdig, kunnig och händig utan också att 
vara slug (eng. sly). En liknande etymologisk avdrift finns i det engelska begreppet 
“cunning” som har sin rot i kunnande men som kommit att betyda list, slughet och 
bedrägeri. (Busch 2015:173)  

Jag ringer Jögge Sundqvist, en samtida slöjdare och konstnär, med min stora telefon för att 
beställa en DVD han producerat om sin slöjdande pappa. Sundqvist påstår sig också vara 
slug. I sitt sommarprat i P1 pratar han om the slöjd tradition (SR: Sommar & vinter i P1). 
Jag kan såklart relatera när han pratar om att mäta upp längden på en planka genom att sätta 
sig på den 4 gånger, för att på ett enkelt sätt, slöjda en bänk med sittplats för fyra personer. 
Också när han pratar om att ta det man hittar i sin omgivning. Han säger att man är slug och 
utnyttjar det material man kommer över. Han påstår att det handlar om överlevnad och att en 
slöjdare finner en stolthet i att föremålen som produceras fyller en funktion och är till för att 
användas. Dessa bruksföremål är svåra att kategorisera som konst eller design. Sundqvist är 
därför också svårdefinierad för en kulturredaktör som befinner sig i Sundqvists radioprogram. 
Själv säger sig Sundqvist vara slöjdare. Han är tveksam till att benämna sig som konstnär 
men berättar för kulturredaktören om sin definition av folk-konst: 

Det är bondesamhällets lust att dekorera sina bruksföremål, man skär in och broderarar 
djur och männsiskor och det symboliska budskapet går igen i alla länder, tider och 
material. Folkkonsten är uråldrig, allmänmänsklig och global. (SR: Sommar & vinter i 
P1) 

Alla dessa samtida samtal om slöjd tycker jag hakar i det jag själv håller på med när jag gör 
mina kläder. Jag konstaterar att jag är en del av the slöjd tradition.  

Samtalen lyfter in slöjden i samtiden. Den betraktas mer som ett tänkande och en attityd 
snarare än ett utgånget skolämne. Jag läser igenom min text med min nya identitet. 
Slöjdidentiteten är nyupptäckt men jag känner att den funnits i mig länge. Jag ser små spår av 
den i uppsatsen jag skrivit. I papper har jag spikat in mina egna system baserat på min kropp. 
Hålen förhåller sig till ett samtida A4-format, men låter sig inte underordnas. De är en 
slöjdares enkla manipulering av ett samtida system. 

När jag läser stöter jag också på de olika skapare jag skrivit om och inspirerats av under 
våren. Jag slås av att dessa människors beteende och tänkande är precis det jag som 
nygammal slöjdare kopplar till slöjd. Deras attityd till omgivning och samtid. Som 
handarbetare ger de sig på det system de befinner sig i. De hanterar sin samtid med händerna. 
Som Grandmaster Flash dansar de omkring med kritor bland samtida apparater. 

Under allmoge-sidan sorteras gamla svenska föremål in och det pratas om allmoge som en 
stil idag, allmogestil. Allmoge var namnet för “bondebefolkningen” i Sverige, förr (Svenska 
Akademien 2012:41). Ett allmogeföremål är tillverkat för vardagens bruk, de är alltså 
bruksföremål. Ibland ser jag hur de använt gamla lakan för att väva en matta. Efter att ha 
anslutit till slöjdandets tradition känns det märkligt att kalla folkliga bruksföremål för stil.  
För mig handlar det mer om förhållningssättet till material, än om en stil som går att köpa på 
internet. Om jag skulle köpa träskor, spadar och skåp som allmogen producerat, för att fylla 
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min vardag med, skulle det skapa min stil. Om jag däremot spekulerar kring  
allmoge-föremålen och ser dem mer som mina traditionsbärare, då är jag slug. När jag sen 
utnyttjar informationen, som fotografierna så väl återger, för att producera bruksföremål i min 
egen tid. Då vore jag kanske den samtida allmogen. När jag bär med mig mina slöjdade 
kläder ut i samtida situationer kommer förmodligen omgivningen se det som en stil, vilket det 
också har blivit. När de frågar går den dock inte att köpa, utan bara att göra. 

Vilken tid vi än lever i har vi ursprungliga gemensamheter med de som producerade och 
använde de där slöjdade allmogeföremålen. På Konstfack är det flera som väver i likadana 
vävstolar som allmogens trasmattor vävdes i. Vi väver samtida textilier men i mönstren finns 
gamla spår. Vi upprepar gamla rörelser och ibland uppstår något som vi tycker är alldeles 
nytt. Vi har lyckats göra något lite oanat, rört oss lite annorlunda än hur vi brukar nuförtiden. 
Vi har lärt oss något nytt genom gammal slöjd. Lärandet får mig att tänka att, juste, det fanns 
ett syfte med det här projektet. Därför läser jag igenom uppsatsen ett varv till och, shit, också 
läsandet börjar likna en dans. I den dansen lyckas jag urskönja att om vi slöjdar med 
linnelakan 2020 behöver det inte bli en fantastisk trasmatta utan det kan också bli en jacka att 
använda på gatan. 
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Mötet med jackan 
 

Jag hittade jackan i en låda på vinden. Sidorna på lådan var precis lika långa som avståndet 
mellan spetsen på mitt pekfinger och min armbåge. Jag började använda jackan som låg 
hopvikt däri. Jag bar den med min överkropp. Först nere i lägenheten. Jag speglade mig 
länge, framför spegeln i hallen. Den liknade mina fodrade vinterjackor som hängde kvar 
bakom mig trots att det nu var vår, men den såg ändå annorlunda ut. Tänkte att den måste 
vara gammal men ändå helt oanvänd, innan jag vågade mig ut i parken. 

Det är sol ute och skönt att sommaren snart är här. På promenaden möter jag folk och deras 
hundar. Jag ser hur de sneglar på mig och min nya jacka. De sneglar på det rosa linnetyget. 
På de fransiga klippta kanterna och de stora knapparna i trä. De tänker nog att det är lustigt 
med en vinterjacka som är kortärmad och dessutom kort över magen. Det tycker jag med och 
jag går flera varv runt parken, för att möta fler, och tänker till sist att jag kanske hittat min 
sommarjacka. När jag kommer hem hänger jag jackan på en galge i hallen och packar ner 
mina vinterjackor i en låda som jag bär upp på vinden. 

Nästa dag är en fredag och jag cyklar mot skolan på min orangea sportcykel som Jon hittat åt 
mig. Jag stannar till vid Jons cykelverkstad efter halva vägen. Vi dricker kaffe i solen utanför 
skyltfönstret. Han har på sig en smutsig arbetsskjorta som han klippt av ärmarna på så de 
slutar vid armbågarna. Han tittar på min jackas ärmar och säger att den nog kan vara bekväm 
att arbeta i. Vi famnar om varandra och våra kortärmade kläder möts innan jag cyklar andra 
halvan till skolan. 

Jag låser fast cykeln vid en stolpe utanför Konstfack och går direkt ner i arkivet. Jag drar ut 
några böcker ur hyllor där jag kan tänka mig hitta jackor av samma typ som den jag har på 
mig. Letar i flera timmar. Jag rör mig snabbt i jackan, fram och tillbaks mellan hyllorna.  
Jag behöver inte kavla upp ärmarna när jag bläddrar allt snabbare i böckerna, men hittar 
ingenting. Det slutar med att jag sjunker ner i en stol och bläddrar långsamt i en bok med 
kläder från före den industriella revolutionen. Inte heller här hittar jag jackan men i vissa 
plagg tycker jag mig iallafall se vissa likheter. 

Det är kväll när jag kommer upp ur arkivet och jag cyklar mot en ö mitt i stan. Jag hör 
musiken redan när jag cyklar över den lilla bron. Det har börjat skymma och jag följer 
musiken. 

Jackan håller min överkropp varm när jag dansar bland träden och människorna på ett golv av 
torr jord. Jag börjar svettas och hittar en knapp på jackan som öppnar upp hela ärmen. 
Gör likadant på den andra och det blir svalt och skönt. Den låter mig slänga med armarna och 
snart dansar vi tillsammans. Vi dansar till sommarens beat och den får mig att göra rörelser 
jag inte gjort förut. Vi dansar efter den industriella revolutionen men nu också med allt innan 
dess. Vi dansar nere i ett arkiv och på open-air. Det är då jag minns att allt, trots allt, bara är 
en dans på två ben med armarna svängande fritt. 

Det blir sent och folk börjar gå hem när solen går upp. I ljuset kommer jackans rosa färg 
tillbaks och jag har saknat den. Jag är trött och vi sätter oss ner i snåret, jag och jackan. 
Jag hittar ytterligare en knapp i midjan på jackan som gör att jag kan veckla ut den till att bli 
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helt platt. Jag breder ut den i blåbärsriset och lägger mig ner på den. Det är mjukt och skönt 
och jag somnar. 

Jag vaknar bland träden nästa dag och känner mig glad. Tar fram min mobil som har laddat 
ur. Jag sätter mig upp och undrar vilken dag det är. Det är ingen kvar på dansgolvet och ingen 
att fråga. Jag nöjer mig med att veta att det är juni - 2020 och att det bara är jag och jackan. 
Vi ligger kvar en stund innan vi börjar promenera mot cykeln. Vi är lite slitna. Jag har lite 
jord på kinden och jackan har också en fläck. De klippta kanterna har börjat fransa sig och 
den ser inte längre helt oanvänd ut. Jag knäpper inte knapparna och jackan slänger i vinden. 
Folk tittar på oss när vi cyklar förbi. Folk undrar nog vad vi har gjort i natt och över det 
funderar jag med när jag cyklar några varv runt stan: 

Jag började bära en jacka som lagts undan och nästan glömts bort. Nu har vi använt varandra 
och inlett någon form av relation. Jag har satt jackan i rörelse, och den mig. 







Reflektion efter avslutat arbete 

Inför examinationerna installerade vi våra arbeten i utställningsrum på Konstfack och jag 
befann mig i en lång korridor där många människor brukar passera. Min ambition var att göra 
en presentation som skulle kunna tydliggöra metoderna och berättelserna som arbetats fram 
under projektet. Nu skulle mitt textila arbete få möta folk och jag skulle kunna stå där bredvid 
och förklara hur jag haft ett gammalt måttsystem och alnmåttet som utgångspunkt. 

Jag ville visa upp den rosa jackan och det nya aln-måttbandet jag skapat utifrån längden av 
min underarm. Jag ville också ta chansen att använda den svarta tavlan som jag nämner i 
uppsatsen. Jag målade tolv stycken kvadratiska trätavlor vars sidor hade längden av min aln. 
De mattsvarta ytorna kunde jag rita på med vit krita och sen enkelt torka bort det med en 
fuktig trasa. På dem skulle jag kanske kunna besvara frågor om arbetet med jackan gått till. 
När publiken ställer frågor och jag ger svar skulle vi tillsammans utforma en teckning. 
Tavlorna skulle bli ett utagerande av det förhållningssätt till skapande jag skriver om i 
uppsatsen, där material (människor inkluderat) hela tiden möts och materialiserar 
tillsammans. När samtalet var över skulle spåren av förklarandet bli kvar som teckningar med 
information om projektet. 

På korridorens ena vägg spikade jag upp plattorna tätt intill varandra för att utgöra ett större 
format med tydlig koppling till en äldre och traditionell skoltavla. Mot väggen lutade jag en 
(famns eller tre alnar) lång trälinjal med svart ovansida att dra raka streck på tavlan med.  
På golvet framför den vita väggen, där jag fått upp tavlan, hade det nu skapats en 
scenliknande yta. Jag gjorde lite utrymme för att jag skulle kunna röra mig där framför men 
sen behövde jag göra plats för jackan. Rakt på betonggolvet ritade jag upp ett rutnät med min 
svarta skräddarkrita. Jag använde projektets måttband och precis som jackan fick rutorna sina 
proportioner från min aln och egen kropp. Jag slutade rita när rutnätet hade samma 
rektangulära form som tavlan på väggen. Jag placerade både jackan och måttbandet i rutnätet. 
Jag såg hur linjerna i de rosa föremålen fortsatte ut på golvet och spred sig som svarta streck i 
omgivningen. När föremålen legat där en liten stund tänkte jag att det också går att se det som 
om omgivningen fortsatte in i föremålen, och ur rutnätet har föremålen strukturerat vuxit 
fram. På väg hem höll jag utkik efter små rosa blommor som ibland kan växa upp ur 
skarvarna på trottoaren. De hade varit kul att prata om under ett samtal framför tavlan.  

På grund av pandemi var skolan stängd och inte många människor passerade.  
Det kändes tomt. Jag ritade ut sex stycken mindre rutnät runtom det stora. Varje rutnät var en 
gånger en aln stort, precis så en person får plats ståendes i ett rutnät. Jag inbillade mig sex 
stycken åskådare och höll en liten föreläsning för dem. Jag förklarade hur jag konstruerat den 
rosa jackan som låg på golvet, och vad måttbandet har med saken att göra. Jag fick en lustig 
fråga som jag knappt kunde besvara men gjorde mitt bästa med hjälp av kritan. Fick sudda 
och rita om flera gånger innan jag ens förstod själv vad jag menade. Som tack för 
föreläsningen la jag dit ett knippe blåbärsris i tre av de sex små rutnäten. Så lurade jag mig 
själv att tro att åskådarna tyckt föreläsningen varit spännande, trots att de bara fanns i 
fantasin. 

Efteråt tittade jag på presentationen av mitt arbete från håll. Inte särskilt informativt eller 
lättförståeligt. Kanske hade jag förstått presentationen bättre om den fått utvecklas i mötet 
och samtalen med åskådare på en vårutställning, där allt fått utspelas på riktigt. 
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Konstnären Cilla Ramnek är opponent under min examination. Hon uppmärksammar det hon 
kallar ett inre rum. Hon tycker mitt inre rum på ett bra sätt tar sig uttryck i mina texter och 
textila föremål. Hon har uppskattat läsningen av projektet och säger att hon trivts med 
drömmandet och hon har varit en lojal betraktare. 

Jag blir glad att Cilla Ramnek läst texten, förstått sig på den och dessutom uppskattat 
upplevelsen. Dessutom uppfattar hon projektet som trovärdigt. Hon säger att hon tror att en 
betraktare av konst alltid nosar efter trovärdighet. Jag tänker på mig själv som betraktare och 
kan relatera till nosandet efter något som tyder på att ett projekt faktiskt åstadkommer det 
som skaparen påstår att det ska göra, att det fyller sin funktion. Jag tänker på mig själv som 
skapare och minns första gången jag gjorde kläder i ett projekt på Konstfack. Funktionen i 
kläderna förtydligade (nästan med övertydlighet) hur materialet jag presenterade skulle 
komma till användning och för mig blev mitt projekt plötsligt trovärdigt. Det jag skapat hade 
uppfyllt sitt syfte eftersom det hade potential användas. Åskådare skulle dessutom kunna 
sätta in sina kroppar i plaggen och föreställa sig att använda dem i sina liv. Den bekanta och 
kroppsliga relationen till ett plagg skulle göra relationen mellan åskådare och föremålet mer 
intim. Den relationen skulle förhoppningsvis engagera i projektets resonemang. 

Under kandidatarbetet har jag letat efter en roll både som konstnär och designer.  
Jag ville utforma mitt material så att det skulle gå att betrakta både som konst och design.  
Under arbetet skrev jag parallellt med att jag skapade funktionella föremål. Texterna blev 
berättelser som kretsade kring skapandet och användandet av föremål. Texten och textilen 
skulle skapa ett konstverk med funktioner för att användas i livet och inte bara i konsthallen. 

Under examinationen säger Cilla Ramnek att jag med texterna befolkar mitt inre 
skapanderum. Jag undersöker materiella experiment, som jackan och måttbandet, i en 
drömvärld och låter det möta olika situationer och människor. Det är en bra metod för att 
förstå sitt inre rum. Jag tycker om hur Cilla använder ordet befolka och med det tänker jag 
vidare över min presentation i korridoren. Jag stod vid mina saker jag skapat och väntade på 
folk. Presentationen var ett försök att i en fysisk situation befolka en del av projektet.En idé 
som jag tidigare gestaltat i text och undersökt i mitt inre rum skulle nu testas i en fysisk 
situation. Cilla säger att jag står på en tröskel, mellan det inre och det yttre rummet. Där mitt 
inre rum behöver hitta en plats i en omvärld. Det finns många olika sätt att få sitt inre 
skapanderum att visa sitt värde i det yttre rummet och hon påstår att det kan vara ett 
konststycke i sig. Jag förstår vad Cilla menar och jag ser fram emot att kunna förflytta mig 
och det jag skapar över tröskeln mellan det inre och det yttre rummet. 

Veckan efter har jag ett kort samtal om examinationen med mina lektorer. De frågar hur jag 
skulle ta projektet vidare. Jag svarar att jag vill få plagget att bli mer funktionellt och 
konventionellt än vad det är nu. Jag vill öka chanserna att det kommer i användning och det 
vore spännande om fler än jag använde mina kläder. Det skulle kunna vara ett sätt att få mina 
arbeten att vidareutvecklas och kanske finna en plats i det yttre rummet som Cilla Ramnek 
pratar om. Såhär efter projektet och samtalet med Cilla känns trovärdigheten viktig. Att 
arbeta vidare med föremålens funktionalitet i kontrast till texternas utforskande karaktär 
skulle kunna vara ett bra sätt att arbeta vidare med projektets trovärdighet. På sikt kanske det 
också kan vara ett sätt att finna en plats för mitt inre rum i det yttre. 
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